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  گزارش

   محمدصادق عابديني
»دولت مجوز مي دهد، دولت توقيف مي كند!« 
اين وضعيت فيلم هايي اسلت كله از ابتداي 
سال تاكنون اكران شان با مشكل روبه رو شده 
است. وضعيت سلردرگمي كه معلوم نيست 
نقش سازمان سينمايي در آن به عنوان متولي 
اعطاي پروانه ساخت و نمايش است يا مسئول 
توقيف فيلم ها. گفته مي شود اين حالت بغرنج 
محصول سياسلت هاي يك بلام و دو هواي 
سازمان سينمايي در قبال آثار سينمايي است. 
طبق قانون مصوب مجلس ش��وراي اس��لامي 
يكي از وظايف وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
تنظيم سياس��ت هاي س��ينمايي كشور است. 
اين وظيفه اي اس��ت ك��ه اج��راي آن بر عهده 
معاونت س��ينمايي وزارت ارش��اد بود و سپس 
با ارتقاي جاي��گاه معاونت به س��ازمان و ايجاد 
»سازمان سينمايي و س��معي و بصري«، كليه 
مسئوليت هاي سينمايي به اين سازمان محول 
شد. به نظر مي رس��يد ارتقاي جايگاه معاونت 
به سازمان كه داراي اس��تقلال بيشتر و قدرت 
عملكردي بالاتر است باعث خواهد شد شرايط 

سينماي ايران هر روز بهتر از قبل شود. 
   سينماي ملي با سازمان سينمايي!

روز هجدهم بهمن ماه سال 90 و طي مراسمي 
رسمي سازمان س��ينمايي فعاليت خود را آغاز 
كرد. در اين مراس��م جهانگير الماسي كه عضو 
وقت شوراي عالي سينما بود طي سخناني گفت: 
تأسيس سازمان سينمايي كشور به مثابه ملي 
شدن سينما است. با هوشياري شمقدري معاونت 
سينمايي كه خود فيلمساز است و اهتمام وزير 
ارشاد اين مهم امروز اتفاق افتاد. ما بايد فراتر از 

تشكيلات آينده را ببينيم. 
جواد شمقدري، اولين رئيس سازمان سينمايي 
نيز در اين مراس��م ب��ه موضوع اساس��ي يعني 
صدور پروانه ساخت و پروانه نمايش اشاره كرد، 
موضوعي كه تا امروز محل چالش و البته پاشنه 
آشيل سازمان سينمايي شده است. شمقدري 
در آن روز خطاب به حضار مراس��م آغاز به كار 
سازمان سينمايي گفت: همان طور كه مي دانيد 
پروانه ساخت و نمايش پيش از اين در اداره كل 
نظارت و ارزشيابي كل ارش��اد صادر مي شد ما 
ديگر با تأسيس سازمان سينمايي نظارتي در اين 
بخش نداريم و ساز و كار آن با بخش خصوصي به 

طور مستمر ادامه پيدا مي كند. در حال حاضر اين 
سيستم نمي گذاشت به بخش خصوصي اعتماد 
كنيم اما به س��متي حركت مي كنيم كه اعتماد 
و تعادل بهتر ش��ود. يكي ديگ��ر از فعاليت هاي 
سازمان مشاركت فعال صنوف است. بخشي از 
مأموريت ها كه در سيستم هاي بيخودي هستند 

در حوزه صنوف تعريف مي شوند. 
   واگذاري پروانه هاي ساخت

 و نمايش به بخش خصوصي
البته شمقدري هيچ وقت وعده واگذاري صدور 
پروانه ساخت و پروانه نمايش به بخش خصوصي 
را عملي نكرد و جانش��ين وي يعني حجت الله 
ايوبي نيز درصدد انج��ام چنين كاري برنيامد. 
كس��ي نمي داند واگذاري اين ام��ور به بخش 
خصوصي چه نتايجي را در پي داشت اما مسلم 
است كه سازمان سينمايي تمايلي به از دست 
دادن بازوي نظارتي خود نداشته باشد. اما تا چه 
اين سازمان توانسته اس��ت از امكانات قانوني 
خود اس��تفاده كن��د؟! به اكران ه��اي نوروزي 
امس��ال نگاهي داشته باش��يم. زماني كه فيلم 
»50 كيلو آلبالو« س��اخته ماني حقيقي اكران 
شد. فيلمي كه با مجوز شوراي پروانه ساخت، 
توليد شده و با پروانه شوراي نمايش اكران شده 
بود، اما محتواي آن نقد هاي زي��ادي را در پي 
داشت، به طوري كه بسيج دانشجويي در نامه اي 
سرگشاده اعتراض خود به اكران اين فيلم و فيلم 
»من سالوادور نيستم« اعلام كرد. دانشجويان 
بسيجي ابتكار به خرج داده ويك پياله آلبالوي 
فاسد نيز به انضمام نامه براي ايوبي فرستادند 
كه نش��انه اي از نقد جدي آن ها ب��ه فيلم »50 

كيلو آلبالو« بود. 
   وزير فيلم را توقيف كرد

حدود يك م��اه بعد از اين نام��ه اعتراضي، وزير 
ارشاد به قم سفر كرد و در ديدار با آيت الله مكارم 
شيرازي، نسبت به فيلم »50 كيلو آلبالو« موضع 
گرفت و گفت: فيلم 50 كيلو آلبالو به هيچ عنوان 
مناس��ب نبود و اگر از چگونگي اين فيلم اطلاع 

داشتم اجازه ساخت و اكران به آن نمي دادم. 
وزارت ارش��اد فيلمي را توقيف كرد كه خودش 
مجوز س��اخت و اكرانش را صادر كرده بود. ولي 

اين پايان كار نبود. 
   ارادتمند از فيلتر عبور نكرد

فيلم »ارادتمن��د؛ نازنين، بهاره، تينا« س��اخته 

عبدالرضا كاهاني در موردي عجيب بعد از اينكه 
مجوز ساختش را ش��وراي صدور پروانه ساخت 
س��ازمان س��ينمايي صادر كرد، توسط شوراي 
صدور پروانه اكران غيرقابل نمايش اعلام ش��د. 
ش��وراي صدور پروانه نمايش، فيلم »ارادتمند؛ 
نازنين، بهاره، تينا« را كام��لًا غيرقابل اصلاح و 
غيرقابل نمايش اعلام كرده و امكان نمايش آن را 

در حد صفر دانسته است. 
اين مخالفت گمانه زني ها را درباره دستور وزير 
ارشاد براي سختگيري بيشتر روي فيلم ها براي 
جلوگيري از اتفاقي مش��ابه اك��ران »50 كيلو 
آلبالو« را افزايش داد. از طرف ديگر اين موضوع 
نقص ساختاري سازمان س��ينمايي را جلوه گر 
كرد كه يك س��ازمان واحد درباره يك موضوع 
مش��خص نمي تواند موضعي يكس��ان داشته 
باش��د و فيلم هاي مس��ئله دار و نا مناس��ب به 
راحتي در اين ساختار معيوب اجازه اكران پيدا 
مي كنند. چطور مي شود »فيلمي كه درباره سه 
دختر خياباني اس��ت كه در خانواده اي زندگي 
مي كنند كه پدر خانواده مظهر بي غيرتي است 
و در خانه پارتي تدارك مي بيند و دخترانش را 
مجاب مي كند كه زودتر ب��ه خانه براي حضور 
در جش��ن باز گردند مادر خانواده هم سهمي 
در اين ماج��را دارد. دزدي، فحاش��ي، لوندي، 
شوخي هاي ركيك جنسي و اعمال منافي عفت 
عمومي در فيلم به وفور ديده مي شود.« توسط 
شوراي صدور پروانه س��اخت مورد تأييد قرار 
بگيرد؟»فيلمي كه مدت زيادي است در وزارت 
ارشاد براي بازبيني شوراي پروانه نمايش ارائه 
شده است اما هيچ تصميمي براي فيلم گرفته 
نشده و احتمالاً اعضاي شوراي پروانه نمايش با 

ديدن فيلم شوكه شده اند.«
   كجاي كار مي لنگد؟!

سازمان سينمايي تا از س��وي وزير ارشاد تحت 
فش��ار قرار نگرفت جلوي اكران فيلم »50 كيلو 
آلبالو« را نگرفت و تا زماني كه فش��ار وزير براي 
توجه بيشتر به فيلم ها نبود، خبري هم از توقيف 
فيلم »ارادتمند...« نبود. به نظر مي رسد سازمان 
س��ينمايي بيش��تر از اينكه متعهد ب��ه وظايف 
قانوني اش باش��د، درگير پرداختن به مس��ائل 
حاش��يه اي ش��ده و به راحتي گاف هايي مانند 
فيلم هاي ماني حقيقي و عبدالرضاكاهاني از زير 

دست آنها عبور مي كند.
 البته فيلم »پارادايس« س��اخته علي عطشاني 
نيز از نظر اخلاقي وضعيت بهتري نسبت به دو 
فيلم قبلي نداردو فيلمي كه گفته مي ش��ود به 
همراه »ارادتمند.« مس��تقيما با دستور حجت 
الله ايوبي ساخته شده است. اعمال نظر و دخالت 
رئيس سازمان سينمايي در اين دو فيلم كه هر 
دو حاشيه دار و متوقف شده اند، نشان مي دهد 
اولا چارچوب هاي قانوني سازمان چندان از سوي 
رئيس محترم شمرده نمي شود و ثانيا بعد از حدود 
سه سال هنوز رئيس سازمان سينمايي نتوانسته 
است بر مسئوليت هاي قانوني خود احاطه پيدا 
كند و در نهايت اينكه ساختار سازمان سينمايي 
نيازمند بازنگري جدي اس��ت تا ديگر مواردي 
مانند فيلم هاي توقيفي امسال از باگ هاي اين 

سازمان خارج نشود.

 فيلترهاي سازمان سينمايي 
موجب حذف آلودگي هاي سينما نمي شود

يك سريال تلويزيوني كه قرار است 
هرش��ب پخش ش��ود، طبعاً بايد 
ماجراهايي را كه تعريف مي كند 
تازه گي و طراوت داشته باش��د و 
بيننده تلويزيون احساس كند كه 
درحال مشاهده يك كار جديدي 
اس��ت. »پادري« ك��ه در ايام ماه 
مبارك رمضان از صدا و س��يما پخش مي ش��ود متأسفانه كار 
جذابي نيس��ت و براي اينكه يك كار كمدي مردم پسند از آب 
در بيايد روي آن كار درستى انجام نشده است. نوع كمدي اين 
سريال خيلي كليشه اي شده است و دائماً در حال تكرار است. در 
حقيقت بازي شخصيت ها در سريال موقعيت هاي جذابي را براي 
مخاطبان نمي تواند ايجاد كند. البته بايد به اين نكته اشاره كنم 
كه سريال »پادري« اين بار نسبت به سريال »دودكش« فضاي 

بسته تري پيدا كرده است. 
به نظر مي رس��د »پادري« به لحاظ خط و ربط داستاني كه براي 
آدم ها پيش مي آيد، در يك چرخه تكرار قرار گرفته اس��ت. نكته 
ديگر ش��خصيتي كه آقاي »هومن برق نورد« در س��ريال بازي 
مي كند، دائماً كلمات و اصطلاحاتي را بر زبان مي آورد كه ديگر 
براي مخاطبان اين دست سريال ها تكراري و دل زده شده است. 
بر اين اساس اين سريال نمي تواند در فضاي كمدي كه بازيگران 
آن براي مخاطبان خود ايجاد مي كنند تاز گي و نوآورى ايجاد كند. 
اگر بخواهيم دو سريال »پادري« و »دودكش« را با يكديگر مقايسه 
كنيم بايد به اين نكته اشاره كنيم كه همان فضاها و اتفاق هايي كه 
در سريال »دودكش« ديده شد در اين سريال هم مشاهده مى شود 
و كارگردان نمي تواند اين فضاها را تغيير بدهد و فضاهاي تازه تري 
را در س��ريال »پادري« ايجاد كند. اگر به طور كامل دقت كنيد 
مي بينيد كه آدم ها همان هس��تند و موقعيت هايي هم كه ايجاد 
مي كنند، همان است. در حقيقت تمام ماجراهاي اين سريال ها 
كه شامل فرش و شست و شوي فرش و مشكلات مالي و غيره  است 
براي شخصيت هاي اين سريال پيش مي آيد و مخاطب با داستان 

جديدي روبه رو نمي شود.

بازي رايانه اي »سلفر جنجالي« كه يك بلازي كاماً  ايراني 
و براساس سلبك زندگي اسامي-ايراني اسلت، همزمان 
بلا عيد سلعيد فطلر در سراسلر كشلور عرضه مي شلود. 
شركت رسانه گستر بنيسي كه پيش از اين بازي عمليات انهدام 
را توليد و منتش��ر كرده بود، اين بار بازي »س��فر جنجالي« را 
كه براساس س��بك زندگي اس��لامي-ايراني توليد شده است، 
همزمان با عيد سعيد فطر روانه بازار مي كند. در اين بازي كه در 
مرحله اول در شمارگان ۲0 هزار عدد منتشر مي شود، المان هاي 
فرهنگي و مذهبي به تعداد زياد به چشم مي خورد به طور مثال 
در يك مرحله شخصيت هاي بازي وارد يك امامزاده مي شوند 
و در آنجا بايد به دنبال چند ش��يء قديمي گمشده باشند يا در 
مكاني ديگر وارد يك فرش فروش��ي مي ش��وند و در فرآيندي 

ناچارند محاسباتي را با چرتكه انجام دهند. 
        

 چشمه »ديگ رستم« 
در فهرست ميراث طبيعي ملي 

چشلمه معدنلي ديلگ رسلتم مربلوط بله دوره نئلوژن 
واقلع در ۲4۰ كيلومتلري طبلس بعلد از روسلتاي نايبند 
در فهرسلت ميلراث طبيعلي مللي بله ثبلت رسليد. 
فرهاد نظري، مديركل دفتر ثبت آث��ار و حفظ و احياي ميراث 
معنوي و طبيعي با اع��لام اين خبر گفت: اين چش��مه كه آب 
آن از نوع گوگردي اس��ت، يكي از چش��مه هاي معدني مشهور 
در شمال استان كرمان و جنوب خراس��ان است كه به »ديگ 
رستم« ش��هرت دارد. نظري در خصوص دماي آب اين چشمه 
افزود: حرارت اين چشمه در محل جوشش آن بسيار بالاست. اما 
پس از طي حدود ۲00 متر كه گرماي خود را از دست مي دهد 
به داخل استخري هدايت مي شود كه مي توان در آن شنا كرد. 
از اين چش��مه به دليل حرارت و املاح موجود در آن براي رفع 

دردهاي رماتيسمي و آب درماني استفاده مي شود. 
وي با اشاره به اينكه در نزديكي اين چشمه و در داخل كوير، 
سطحي وسيع پوشيده از سنگ هاي آتشفشاني از نوع بازالت 
اس��ت كه در س��فرنامه هاي جهانگردان نيز به آن اشاره شده 
است، گفت: در اين منطقه آتشفش��اني ديده نمي شود و اين 
سنگ ها به دليل جابه جايي گسل نايبند در اواخر دوران دوم 
زمين شناس��ي به بيرون پرتاب و در سطح وس��يعي از زمين 

پراكنده شده است.

سبك زندگي اسامي - ايراني در يك بازي
 بازي »سفر جنجالي«

 همزمان با عيد فطر به بازار مي آيد

    خبر
پروانه معصومي در گفت وگو با »جوان«: همچنان ماهواره ندارم!

»برادر« را به خاطر ريخت بد داستاني اش نپذيرفتم

توليد فيلم هاي توقيفي، محصول باگ هاي ساختاري سينما

    محسن غامي
سلريال هاي ماه رمضان هم دارند تمام مي شلوند مثل 
خود ماه مبارك. سريال هايي كه امسال خيلي به چشم 
نيامدند، هرچند مردم پاي سفره افطار، تلويزيون جلوي 
رويشان روشن است و حتماً اينها را در حد چند قسمت 
ديده اند. ولي واقعاً چقدر كارشان متفاوت بود؟ قصد نقد 
نداريم و واگلذار مي كنيم به خود هنري ها. پس سلراغ 
برخي مي رويلم كه از بازيگران قديمي انلد و اين روزها 
البته همچنان تلويزيون را طور ديگري دنبال مي كنند، 
حتي اگر به مقدار تماشاي چندساعتي از سريال ها باشد. 
از اين چهره ها زياد داريم مثل پروانه معصومي كه اتفاقاً 
سعي مي كند هر نقشي را نپذيرد. اين بازيگر خوش اخاق 
و پر كار گذشته، گپ كوتاهي با »جوان« مي زند و از حال 
و هلواي مجموعه هاي نمايشلي رمضلان95 مي گويد.

          
 چندسالي هسلت كه شلما را كمتر روي آنتن 

مي بينيم مثل همين ماه رمضان! 
اتفاقاً پيشنهاد بازي در يكي از سريال هاي امسال به من شد. 

 كدام سريال؟ 
همين سريال »برادر« كه ش��بكه ۲دارد پخش مي كند، اما 

خب نپذيرفتم و پس زدم. 
 دليل خاصي داشلت؟ از اين بابت مي پرسم كه 
بالاخره گرچله نقدهايي به آن وارد شلده، اما 
امسلال مردم چندان قدرت انتخلاب ندارند و 

مجبورند نهايتاً همين دو سريال را ببينند. 
از فيلمنامه و پرداخت قصه اش خوشم نيامد. وقتي »برادر« 
پيشنهاد شد، متنش را خواندم، اما از تيم توليد عذرخواهي 
كردم. نمي خواستم بازي كنم چون قصه را دوست نداشتم. 
 الان چطور؟ باز هم سر تصميمتان هستيد؟ البته 

اگر بيننده سريال ها باشيد. 
 برخي قسمت ها را مي بينم. بله! خوشحالم كه بازي نكردم. 
البته الان دقيقاً نمي دانم ك��دام نقش بود، گرچه يكي دو تا 

نقش فقط به من مي خورد. 
 شايد سوژه فيلمنامه خيلي به دلتان ننشسته. 

چون تيم كار چندان هم بدك نيستند. 
خب مسلماً داستانش روي موضوع مهمي دست گذاشته كه 
در جامعه نيز هست مثل همين برنج هاي وارداتي، اما پرداخت 

داستان خوب نيست و حتي به نظرم خيلي بد است. 
 راجع به بازيگر و تيمشان چطور؟

حس��ين ياري بازيگر خيلي خوبي اس��ت و در »برادر« هم 

گليمش را از آب بيرون مي كشد، اما كارگردان انگار نتوانسته 
بازي برخي را كنترل كند. 

البته گويا جواد افشلار به همين چنلد بازيگر 
خاص اعتماد دارد! چلون اكثراً در كار قبلي اش 

هم بودند. نگفتيد مثاً كدام بازيگر؟
من خيلي دنبال نكرده ام و گاهي سر س��فره افطار، برخي 
قسمت ها را پراكنده مي ديدم. يكي مثل پوريا پورسرخ بازيگر 
خوبي است، ولي برخي از حركات تكراري او را نمي فهمم. 
اصلًا در واقعيت چقدر كسي اين حركات سر و گردن را دارد. 
براي همين است كه مي گويم گاهي بازيگران سريال كنترل 

نشده اند و خب اين وظيفه كارگردان است. 
»پادري« فكر مي كنم قضيه اش متفاوت باشلد 

چون جنسش چيز ديگري است. 
بيشتر اين سريال را ديدم. »پادري« به نظرم بازيگران خوبي 
دارد و بازي شان هم خوب اس��ت. ولي قصه به قولي آبكي 

است. كاراكترهايش دور هم مي چرخند و ادا درمي آورند. 
 يعني كشدار شده!

اصلًا انگار فيلم كمدي دهه 19۲0 را روي آنتن الان مي بينم. 
بامزه هس��تند براي خنداندن مثل نقش آفريني مثبتي كه 
بازيگران دارند، اما قصه الكي كش پيدا مي كند. خب اين آب 
بستن به سريال اس��ت. ولي طفلكي ها باز هم دمشان گرم؛ 

اين يكي بهتر است. 
 من البته بايد اين را ابتدا سؤال مي كردم، از حال 

روز خودتان چه خبر؟
خدا را ش��كر. همچنان در روس��تا زندگي مي كنم، همان 

خانه اي كه در شمال دارم. 
 ولي همچنان بيننده تلويزيون هستيد. 

شايد واقعيتي هس��ت كه امروز خيلي ها ماهواره مي بينند، 
مثل همين روس��تايي كه من نيز در آن هستم، اما من كه 
همچنان ماهواره ندارم و سراغش نمي روم. همين شبكه هاي 

داخلي را مي چرخم و مي بينم.

طهماسب صلح جو      یادداشت مهمان

نامه سرگشاده مدير مجمع ناشران انقاب اسامي به وزير ارشاد

 ولنگاري فرهنگي در حوزه كتاب
فقط به مميزي و مجوز خاصه نمي شود

ميثم نيلي، مديرعامل مجمع ناشران انقاب اسامي نامه اي با محوريت ولنگاري 
فرهنگي در حوزه كتاب، خطاب به دكتر جنتي، وزير فرهنگ و ارشاد اسامي نوشت. 
ميثم نيلي در اين نامه خطاب به وزير ارشاد نوشت: ولنگاري فرهنگي در حوزه كتاب، 
فقط به مميزي و دادن يا ندادن مجوز به كتاب ها خلاصه نمي شود. وي با اشاره به اينكه 
چندي پيش، رهبر معظم انقلاب نسبت به ولنگاري در حوزه فرهنگ، از دستگاه هاي 
مس��ئول گلايه كردند، گفت: حوزه كتاب نيز مانند حوزه هاي ديگر فرهنگي، از اين 
پديده مذموم برَي نيست و متأسفانه در بازار، ش��اهد توليداتي هستيم كه مؤيد اين 
واقعيت تلخ هستند. مديرعامل مجمع ناشران انقلاب اس��لامي در اين نامه تصريح 
مي كند كه ولنگاري فرهنگي در حوزه كتاب، فقط به مميزي و دادن يا ندادن مجوز 
به كتاب ها خلاصه نمي ش��ود و حوزه وس��يع تري را اعم از وضعيت عرضه كتاب در 
كتابفروشي هاي رسمي و غيررسمي مجازي و حقيقي، وضعيت چاپ و توليد كتاب 

در بر مي گيرد. 
نيلي در ادامه اين نامه، به گزارش هاي كارشناس��ي كتاب كه در سامانه كارشناسي 
مجمع ناشران تهيه شده، اش��اره كرده و گفته است كه اين گزارش ها به  قصد اصلاح 
و كمك به دس��ت اندركاران امر در مجموعه دولت تهيه شده است و به همين خاطر، 

محتواي آنها تاكنون رسانه اي نشده است و بنايي هم بر رسانه اي شدنشان نيست. 
شايان ذكر است، گزارش مذكور كه در اختيار وزارت ارشاد قرار گرفته است، گزارشي از 
وضعيت كتاب هاي روان شناسي، علوم اجتماعي، دين، ادبيات داستاني و شعر، فلسفه 
و عرفان، تاريخ و كودك ونوجوان است كه بخش هايي از آن، پيش تر هم از سوي مجمع 

ناشران در اختيار وزارت ارشاد قرار گرفته است. 

آيا اكران فيلم خارجي نظام مند مي شود؟    کتاب

اكران بدون پروانه نمايش غيرقانوني است
    جواد محرمي

»جوان« چند روز پيش در گزارشلي مبسلوط با عنلوان »از 
دانللود تلا اكلران فيللم هاليلوودي در ايلران« بله نمايش 
غيرقانونلي و خلارج از ضابطله فيلم هلاي خارجلي در 
پرديس هلاي سلينمايي شلهر تهلران پرداختله بلود. 
در اين رابطه روز گذشته غلامرضا فرجي، سخنگوي شوراي صنفي 
نمايش در گفت و گو با »ج��وان« از لزوم درياف��ت پروانه نمايش 
فيلم هاي خارجي س��خن گفت و تأكيد كرد: سينماها از اين پس 
فقط با اخ��ذ پروانه و حواله نماي��ش از وزارت ارش��اد و ارائه آن به 
شوراي صنفي، حق نمايش آثار خارجي را خواهند داشت. به گفته 
فرجي وزارت ارشاد وظيفه صدور پروانه نمايش را بر عهده دارد و 
تهيه كنندگان بايد براي نمايش فيلم هاي خارجي اين مدارك را به 

شوراي صنفي نمايش ارائه بدهند. 
فرجي در حالي خبر از امكان اكران فيلم هاي خارجي مي دهد 
كه ظاهراً اين طرح بدون اعلام  س��از و كار آن به مرحله اجرايي 
رسيده است. حجت الله ايوبي چندماه پيش در ديدار با اعضاي 
ش��وراي مركزي پخش كنندگان س��ينماي ايران در پاسخ به 
پرسش اعضاي شورا مبني بر تمايل سازمان سينمايي بر اكران 
فيلم هاي خارجي گفته بود: »اين امر ب��ا توجه به كمبود فضا و 
س��الن براي اكران فيلم هاي ايراني در اولويت نيست، با وجود 
اين مسئله اكران فيلم هاي خارجي و اتخاذ تصميم مناسب در 
دست بررسي است.« به رغم سخنان رئيس سازمان سينمايي 
در يكس��ال اخير نماي��ش فيلم هاي خارج��ي در پرديس هاي 
سينمايي تهران، روندي افزايشي داشته اس��ت. براي مثال در 

پرديس سينمايي چارسو تقريباً تمام فيلم هاي روز هاليوودي 
در س��انس هاي مختلف درحال نمايش هس��تند در حالي كه 
علي القاعده نمايش اين آثار بدون خريد حق مؤلف آن بايد منع 
حقوقي داشته باشد. از سال گذشته كه سخنگوي وزارت ارشاد 
به دنبال پيگيري هاي خبرنگار »جوان« از اين سخن گفته بود 
كه »فروش محصولات خارجي بدون هولوگرام وجاهت قانوني 
ندارد و كساني كه خارج از ضوابط و قوانين حق كپي رايت اقدام 
به توزيع يا نشر اين محصولات مي كنند و قانون كپي رايت را زير 
پا مي گذارند، مجرمند.« تا به حال زمان زيادي مي گذرد. خبر 
الزام به دريافت پروانه نمايش هر چند با تأخير زياد انجام شده 
است اما مي تواند آغازي بر ساماندهي نمايش فيلم خارجي در 
سينماها قلمداد شود. كم كاري و بي اعتنايي وزارت ارشاد به اين 
مسئله را مي توان به نوعي در چارچوب ولنگاري فرهنگي تحليل 
كرد ولي ظاهراً وزارت ارشاد تصميم گرفته است قدري از لاك 

انفعال بيرون بيايد و موضعي فعالانه اتخاذ كند.

شهاب حسيني:

باز هم جايزه بگيرم به امام زمان تقديم خواهم كرد

شهاب حسيني، بازيگر موفق سينماي ايران كه اظهاراتش 
بعد از كسلب جايزه بهترين بازيگر مرد از جشلنواره فيلم 
كلن، بازتاب هاي زيلادي داشلت، در جديدتريلن گفت و 
گويش بله برخي از حواشلي ايلن اقلدام و انتقادهايي كه 
در شلبكه هاي مجلازي ديده شلده، پاسلخ داده اسلت. 
حسيني در پاسخ به اين س��وال كه چرا در كن همان زمان كه 
جايزه را به مردم تقديم كرديد، از امام زمان)عج(  ياد نكرديد، 
پاسخ مي دهد: آنجا به خاطر شرايط و موقعيت شلوغي كه در آن 
قرار گرفته بوديم، فراموش كرديم كه شب اختتاميه، هم زمان 
با نيمه شعبان است. در حالي كه ما هميشه از كودكي از نيمه 
شعبان در ذهنمان خاطره خوبي داشتيم. وي در ادامه مصاحبه 
مي گويد: جدا از اينكه من به واسطه خانواده اي كه در آن بزرگ 
شده ام اين اعتقادات را هميشه داش��ته ام و هميشه به بزرگان 
دينم متوسل ش��ده ام، وجه دراماتيك زندگي اين بزرگان نيز 
براي من خيلي جذاب است. اين نگاه را البته با درجات پايين تر 

مي توانيم درباره بسياري از آزادي خواهان جهان داشته باشيم. 
همان آدم هايي كه سر هدف و راهي كه انتخاب كردند، رفتند و 

جنگيدند. چرا 10 هزار نفر نيرو بايد به 7۲ نفر برسند؟
بازيگر فيلم »فروشنده« در پاس��خ به سؤالي درباره انتقادهاي 
برخي افراد در شبكه هاي اجتماعي از اهداي جايزه كن توسط 
شهاب حسيني به مردم و س��پس اهداي آن به امام زمان)عج( 
كه همراه با توهين هايي به اين بازيگر بود، تأكيد مي كند: من 
نه از توهين هايي كه به من ش��د، ناراحتم و نه از اظهارنظرها و 
مخالفت ها. اين حق هركسي است كه حرفش را بزند و نظرش 
را بگويد. انتقاد من به افرادي است كه به آزادي بيان و انديشه 
معتقدند اما خودشان در مقام مفتش عقايد برمي آيند. اگر ميل 
دارند كه به عقايدشان احترام گذاشته شود، بهتر است به عقايد 
ديگران هم احترام بگذارند. چه كس��ي از بي احترامي كردن، 
احترام ديده است؟ چيزي كه بيش از همه من را ناراحت كرد 
اين بود كه فكر نمي كردم در جامع��ه ما اين همه افتراق وجود 
داشته باش��د. من اين جايزه را به مردمم تقديم كردم و تصور 
مي كردم زماني كه دارم اين جايزه را به عنوان يك هديه تولد به 
طور معنوي به پيشگاه مقدس امام زمان )عج( و نه قيد مكاني 
تقديم مي كنم، اين برخوردها اتفاق نيفتد. من فكر مي كردم، 
دارم اين هديه را از طرف مردمم به عنوان كس��ي كه هرس��ال 
تولدش را جش��ن مي گيريم به امام زمان )عج( تقديم مي كنم. 
من از اين منظر حرفم را زدم و با اعتقاد كامل در اين باره سخن 
گفتم. باز هم با افتخار و اعتقاد كامل هر ميوه اي را كه اين درخت 

حقير بدهد، تقديم به صاحبان اصلي اش مي كنم.


